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* ان شــاءالله به حول و قــوه الهی، نیروهای توانمنــد و انقلابی، آرامش را از 
صهیونیست ها و شــیطان بزرگ سلب خواهند نمود! و عین الاسدهای دیگری 
خواهند آفرید. مجلس هم باید مانع بازرســی های جاسوســان آژانس از مراکز 

هسته ای کشورمان شود.
0916---1375

* وقتی رژیم جعلی اســرائیل و اســرائیلی ها علیه نظام و سرمایه های کشور 
دســت به هر جنایتی می زنند مســئولین درخصوص به خطر انداختن منافع 
صهیونیست ها در منطقه نباید تردید داشته باشند و نباید زمان را از دست بدهند.
0902---3107

* دبیرکل سازمان ملل در پیامی درباره شهادت دانشمند هسته ای کشورمان 
شهید عزیز فخری زاده ایران را به خویشتنداری دعوت کرده است! واقعا چقدر 

این حامیان جنایتکاران بی شرم و حیا هستند!
حسام
* برخی از مسئولین اجرایی از خون مقدس سردار سلیمانی ها و فخری زاده ها 
و... خجالت بکشــند و دیگر سخن از مذاکره با صهیونیست ها و شیطان بزرگ 

نگویند که جز ننگ چیزی عایدشان نخواهد شد.
علیمردانی
* شهادت دانشمند هسته ای کشــورمان را تبریک و تسلیت عرض می کنیم. 
انتظار می رود دســتگاه های اطلاعاتی امنیتی و نظامی در اسرع وقت عاملان و 
آمران این جنایت ددمنشــانه را همانند عین الاسد شخم بزنند تا درس عبرتی 

باشد که دیگر هیچ گاه چنین غلط های زیادی نکنند.
فرخی و قاری و سوری
* برای مبارزه با تروریست ها و ریشه کن کردن آنان پیشنهاد می کنم مثل اول 
انقلاب از اطلاعات مردمی استفاده بشود. همه باید موظف بشویم حرکت های 
مشکوک پیرامون خود را به دستگاه های اطلاعاتی و امنیتی کشور گزارش بکنیم.
0920---1013

* مســئولین وزارت خارجه و اطلاعات کشــور که در قضیه آزادی جاســوس 
اســرائیلی دخیل بوده اند باید پاسخگوی جنایت عوامل اسرائیل در به شهادت 

رساندن شهید فخری زاده دانشمند هسته ای کشورمان باشند.
0912---4207
* اهانت به ساحت مقدس امام راحل)ره( توسط فرزند خلف آمریکا )کلانتری( 
را محکوم می کنیم. البته به خاطر تجربه های قبلی از دولت و موسســه نشر و 
آثــار امام راحل)ره( هیچ انتظار عزل و عذرخواهی و محکومیت نداریم ولی از 
دســتگاه  قضایی و علما و ملت انتظار می رود در برابر این پلشــتی ها بی تفاوت 

نباشند و اقدام مقتضی را به عمل آورند.
سوری - عسکری - احسانی
* ضمن تسلیت شهادت دانشمند هسته ای کشورمان دکتر فخری زاده از مجلس 
و دستگاه قضایی تقاضا می شود هرچه سریع تر اهانت عیسی کلانتری به مقام 
شــامخ امام راحل)ره( بنیانگذار جمهوری اســلامی را پیگیری و برابر قانون با 

این عنصر هتاک برخورد نمایند.
0915---1648

* فرمایشــات رهبر معظم انقلاب در جمع ســران قوا کاملا روشن بود که دل 
بســتن به شــیطان بزرگ و دیگر شــیاطین اروپایی جز خسارت برای نظام و 
مردم چیز دیگری ندارد. امیدوارم کسانی که دل در گروگشایش اقتصادی و... 
دارند و با توجه به عملکرد خباثت آلود شــیطان بزرگ طی این 40 ســاله باز 
هم نگاهشــان به دســت های مخملی که زیر دستکش، دست های چدنی آنها 
پنهان اســت متوجه شوند و به خود آیند و کمر همت با نگاه به داخل به فکر 

گشایش اقتصادی ببندند.
2270----0902 و 6960----0936 و  3949----0912
* کاســبان برجام! ایران به شرایط 20 ژانویه 2017 دیگر برنمی گردد، برجام 
مرد و بوی تعفن آن همه جا را فرا گرفته اســت! شــما تعهد کردید و آمریکا و 
اروپا همچنان عهدشــکنی کردند! شما عمل کردید و هسته ای را نابود کردید، 
آمریکا و اروپا هیچ اقدامی انجام ندادند. باز هم  در انتظار رفع تحریم  نشسته اید؟! 

عجب خیال باطلی است. 
نیک طبا

* تیم جو بایدن به صراحت درباره برجام، سیاست های ترامپ و جمهوری خواهان 
را تکرار می کنند. مشــاور خارجی بایدن با گستاخی تمام ادعای انزوای بیشتر 
جمهوری  اســلامی را مطرح کرده است. اما باز روزنامه های زنجیره ای، جریان 
اصلاح طلب و دولتی ها با شــور و هیجان، سیگنال های انفعال و ضعف به طرف 
کینه توز مقابل می فرســتند! با توجه به مســیر غلط برجام این نوع مواضع و 
پیام ها به آمریکایی ها چیزی جز خیانت آشکار به منافع ملی،  عزت و استقلال 

کشور نیست!
0912---1951
* نرود میخ آهنی به سنگ! گویا یک قرارداد نانوشته بین برخی از دولتمردان 
با جهانخواران منعقد اســت که دائم باید پالس التماس و ذلت از ایران مخابره 
کنند. از مجلس انقلابی انتظار می رود برجام را آتش بزنند و دولت را مکلف به 

خروج از برجام کنند تا دیگر شاهد این پیام های ذلیلانه نباشیم!
سید طباطبایی
* پیام های آقای روحانی و ظریف به بایدن روزانه شــده و حالت التماس پیدا 
کرده چرا به جای این حقارت پذیری و وادادگی عقل و تدبیر خود را برای حل 
مشــکلات به کار نمی برند که هم از کار خود نتیجه بگیرند و هم سابقه خوب 

از خود به جا بگذارند.
0901----0700
* یکــی از چهره های اصلاح طلب گفته ناراحتــی مردم از چند اصلاح طلب را 
نباید به حساب ناراحتی مردم از جریان اصلاحات گذاشت اگر چنین است چرا 
در انتخابات مجلس فقط تعداد 7 یا 8 نفر از اصلاح طلبان در سراسر کشور به 

مجلس جدید راه یافتند؟
0916----6043
* از نمایندگان مجلس درخواســت داریم در بودجه سال آینده با پرداخت ارز 
ترجیحــی به واردکنندگان موافقت نکنند چرا که ارز ترجیحی دو ســر ضرر 
برای کشور است و سود این کار نصیب یک عده نورچشمی فاسد خواهد شد.
0914----8902
*  چرا هیچ نهادی به تخلف شــرکت سایپا در گران کردن محصولات خود از 
جمله افزایش 45 درصدی خودرو کوییک رســیدگی نمی کند؟ متاسفانه همه 
تماشــاچی شده اند در این بین مردم بیچاره باید دست و پا بزنند و کسی هم 

به دادشان نمی رسد.
0912---1676
*  مدیری مانند آقای آخوندی که موجب افزایش 600 درصدی قیمت مسکن 
در کشور شده راست راست برای خودش می چرخد و جالب اینکه اظهار فضل 
و ادعای طلبکاری  کرده است. این روحیه متکبرانه افراد فقط با دادگاهی کردن 

و به محاکمه کشیدن آنان قابل علاج است.
0935----0590
* اوج حماقت بعضی از شهروندان با زندگی لاکچری به کجا رسیده که سر و 
دســت می شکنند با هر پارتی بازی که شده به کمک پزشکان فرزندشان را در 
بیمارستان در تاریخ 99/9/9 به دنیا بیاورند. خیلی راحت چشمان خود را روی 
عوارض زایمان زودرس و نوزاد نارس بسته اند و عجیب اینکه بعضی پزشکان به 

 خاطر پول با این جماعت جاهل مدرن همکاری می کنند.
0922----9239

* شــکی نیست که گرانی های افسارگسیخته مدیریت شده توسط نفوذی های 
در بدنه دولت صورت می گیرد امیدواریم که دستگاه قضایی به کمک نیروهای 

مردمی ریشه آنها را بخشکانند.
0915----5830
* از دســتگاه قضایی درخواست می شود از شــورای حل اختلاف های سراسر 
کشور بخواهند مستاجرانی که تاریخ اجاره  آنها به اتمام رسیده و موجران آنها 

را تحت فشار برای تخلیه قرار داده اند ممانعت نمایند.
0915----7752
* خدایا این نفوذی های شــیطان بزرگ را که در تلاشــند ســرزمین ما را به 
سوخته ای متلاشی تبدیل نمایند و بر مرام و خون و آرمان شهدا خیانت شود را 
به دردهای بی درمان گرفتارشان نما و شرشان را از سر ملت کم و کوتاه بگردان.
0922----7241

* از مجلس انقلابی باید تشــکر کرد که سرانجام توانست این دولت سنگین و 
به زمین چســبیده را تا حدی به تحرک وادارد. امید است که با فشار مجلس 

گشایشی در معیشت مردم به وجود بیاید.
0916----0054

شما که از عهدشکنی های اوباما
شاکی بودید؟!

بازخوانی تجربه تاریخی برجام نشــان می دهد برخلاف اظهارات آقای حســن 
روحانی، نقش توافق بد برجام، در بازگشت تحریم ها کم نبوده است.

ایــن تحلیل را روزنامه فرهیختــگان ضمن یک گزارش تحلیلی عنوان کرده و 
نوشته است: آقای روحانی از دولت بایدن خواسته تا در کشور به قبل از 20 ژانویه 

2017 بازگردند.
حداقل هایی از هوش سیاسی و تجربه دیپلماتیک به هر سیاستمداری می گوید 
اینگونه اظهارنظرهای زودهنگام و بدموقع آن هم در مواجهه با دشمنی که هیچ حد و 
مرزی برای خود قائل نیست، ممکن است منافع ملی را دوباره از بین ببرد. تقلیل دادن 
چالش ما با ایالات متحده در ماجرای برجام به یک رفت وآمد در کاخ سفید اشتباهی 
بزرگ و اساســا تغییر صورت مسئله اســت، به دلیل اینکه دولت در داخل همه چیز 
کشور را به شکل گیری یک توافق گره زد، بی خود و بی جهت خود را به موضعی برد 
که عملا توافق خوب را غیرممکن می کرد. حسن روحانی در پاییز سال 92 از خزانه 
خالی سخن گفت و عملا تیم مذاکره کننده را خلع سلاح شده به پشت میز گفت وگو 
فرستاد. او بعدها فراتر از همه اظهارات قبلی هم رفت و درمورد این صحبت کرد که 
اگر می خواهید مشکل آبّ خوردن مردم هم حل شود، باید مذاکره کنیم. روحانی در 
خرداد 94 و دقیقا موقعی که مذاکرات به حساس ترین ایام خود رسیده بود، گفت: 
»تحریم های ظالمانه باید از بین برود تا سرمایه بیاید، مسئله محیط زیست حل شود، 
تا اشتغال جوانان حل شود، تا صنعت جامعه حل شود، تا آب خوردن مردم حل شود.«

محمدجواد ظریف، وزیر امور خارجه هم شــهریورماه سال 93 و در مصاحبه با 
رادیو ملی آمریکا ایده هر نوع توافقی بهتر از عدم توافق است را مطرح کرد و گفت: 
»هر نوع توافق را با عدم توافق قیاس کنید، باید بگویم آشکار است که حصول یک 

توافق بسیار بهتر است.« 
به دلیل این نوع ورود به مذاکرات، متنی پرایراد نگاشته شد که حاوی تعهدات 
نامتوازن و نامتناســب بود به همین دلیل هم تحریم ها رفع نشد و به شکلی دیگر 
بازگشت. ایراد دیگر، مکانیسم ماشه بود که به آمریکا اجازه می داد هر وقت خواست، 

با بهانه جویی تحریم ها را برگرداند.
اولین اظهارنظری که برای ســال ها در تاریخ ایران ثبت شد، حرف های ولی الله 
سیف در گفت وگو با بلومبرگ است. او در فروردین ماه سال 95 و در جریان سفر به 
آمریکا در مصاحبه با تلویزیون بلومبرگ تصریح کرده برجام »تقریبا هیچ« دستاورد 
اقتصادی برای ایران نداشته است. نمونه واضح دیگر مجموعه اظهارنظرهایی است که 
حسن روحانی در مهر سال 95 و درجریان سفر به نیویورک دارد. او اول مهر ماه و در 
جمع سران کشورها با اشاره به بدعهدی آمریکا تصریح می کند: »هرگونه بدعهدی در 
اجرای برجام، به بی اعتباری بیشتر می انجامد. تعلل ایالات متحده در اجرای تعهدات 
قانونی اش در ماه های گذشته اشــتباهی راهبردی است که باید فورا جبران شود.«  
روحانی سپس در گفت وگو با شبکه ان بی سی می گوید: خزانه داری آمریکا به جای 
اینکه بانک های جهان را به اجرای برجام تشویق بکند، جملاتی را ادا می کند که آنها 
را می ترساند و این باعث شده که برخی از بانک های بزرگ به خاطر اینکه می ترسند 
مورد تحریم خزانــه داری آمریکا قرار بگیرند در مورد همکاری با ایران دچار تردید 
شوند و این یک تخلف بزرگ از طرف آمریکاست.« او البته این سخنان را در ادامه 

این سفر و در کنفرانس های مطبوعاتی رسمی به دفعات بیان می کند.
در مهر سال 96 و در جریان نشست وزیران خارجه 1+5 ظریف اظهارنظر قابل 
تاملی دارد. او تصریح می کند که بعد از حدود دو سال از امضا و اجرای برجام ایران 
حتی نتوانسته است یک حساب بانکی در لندن باز کند. این اظهارنظر وقتی در کنار 
آن ســخن ســفیر کره جنوبی در ایران قرار می گیرد که می گفت ما با گذشت چند 
ماه از آغاز اجرای برجام همچنان برای سفارت مان به وسیله چمدان پول وارد تهران 

می کنیم، مشخص می کند که ایراد برجام چقدر جدی بوده است.
یکی از اســناد رسمی در این زمینه اظهارنظری است که وزارت امورخارجه در 
اول آبان ماه و با گزارش رسمی خود می کند. وزارت خارجه در هفتمین گزارش سه 
ماهه خود لیستی از بدعهدی های آمریکا را ذکر می کند و می نویسد: »در طول یک 
ســال و 9 ماه که از اجرایی شــدن برجام می گذرد، مجموعه ای از نقض، بدعهدی، 
تاخیر، تعلل و تخطی از اجرای برجام توسط دولت آمریکا صورت گرفته است که در 

قالب 10 نامه از سوی وزیر امورخارجه به خانم موگرینی، ثبت و ضبط شده است.
اشتون: بازگشت به برجام پایدار نیست
بایدن نمی تواند به ایران تضمین دهد

مســئول اسبق سیاست خارجی اتحادیه اروپا تصریح کرد با توجه به مخالفت 
اکثریت کنگره آمریکا، مسیر بازگشت آمریکا به برجام هموار نیست.

کاترین  اشتون سیاستمدار انگلیسی که در اولین مذاکرات هسته ای ظریف، طرف 
اروپایی مذاکرات بود، ضمن یادداشتی در مجله تایم نوشت: »برای بایدن، بازگشت به 
برجام، آسان نخواهد بود. اولین مانع هم این است که بسیاری از اعضای کنگره، هرگز 
به ایده توافق با ایران روی خوشی نشان نداده اند. حتی در سال 2013 که به توافق 

موقتی با ایران دست یافتیم، برخی خواهان اعمال تحریم های تازه بر ایران بودند.«
وی در ادامه نوشــت: »ایرانی ها از این دشــمنی خبر داشتند و در گفت وگوها، 
این نگرانی را مطرح می کردند که آیا یک دولت تازه در آمریکا، به این توافق احترام 

خواهد گذاشت؟
پاسخ این بود که دلیلی ندارد گمان کنیم که یک توافق »موثر« کنار گذاشته 
شود. مشکل همین جاســت: برای برخی، یک توافق »موثر« به ایران اجازه داشتن 
یک برنامه صلح آمیز هســته ای نمی دهد. برخی دیگر می گویند که ایران باید رفتار 
منطقه ای اش را تغییر دهد. برخی هم هســتند که خواهان طولانی تر شدن مهلت 

محدودیت های توافق هستند.«
اشــتون تاکید کرد: »یافتن راهی برای جلب حمایت کنگره در شــرایطی که 
دموکرات ها در سنا اکثریت ندارند، یک چالش است. بایدن برای آن که برجام را بر 
بنیان محکمی بگذارد، باید تضمین دهد که اگر ایران به تعهدات خودش پایبند باشد، 

آمریکا هم پایبند خواهد ماند.«
اشتون با  اشاره به از هم گسیختگی 1+5 در چند سال گذشته، می افزاید: »ایرانی ها 
البته با رفع فشــار حداکثری ترامپ، نفسی تازه خواهند کرد اما بی گمان اگر چیز 

بیشتری از آنان خواسته شود، چندان علاقه ای نشان نخواهند داد.«
اشتون تاکید کرد: »ایران انتظار دارد که آسیب اقتصادی دو سال گذشته اش به 
رسمیت شناخته شود. در حالی که میانه روهای ایران، از بازگشت به این توافق استقبال 
می کنند، دیگران این گونه نیستند. تندروها همچنان خواهند گفت که نمی توان به 

آمریکا اعتماد کرد. پس جو بایدن چه باید بکند؟
نخست، باید یک تیم تشکیل دهد: از اتحادیه اروپایی بخواهد که 1+5 را گرد 
هم آورد. برجام را به عنوان نخستین توافق منظور کند و نه آخرین توافق. هرگز قرار 
نبوده که برجام، خانه آخر و نقطه پایان باشــد. تا زمانی که ترامپ از برجام بیرون 

رفت، ایران به تعهدات خود پایبند بود.
همه ما از دیگر مسائلی که باید چاره شوند، آگاهیم؛ از موشک های بالستیک تا 
بلندپروازی های منطقه ای ایران. اما این مانع باید از سر راه برداشته می شد تا در برای 
دیگر گفت وگوها باز شود.« مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در پایان نوشت: 
»برجام را بر بنیان محکم تری بگذارد. بازگشــت بــه برجام، صرفاً با فرمان اجرایی 

رئیس جمهوری در کوتاه مدت کار می کند اما یک رویکرد پایدار نیست.«
نکته  مهمی که  اشتون به جزئیات آن نپرداخته، اتفاق نظر پیوسته دموکرات ها 
و جمهوری خواهان مجلس نمایندگان و ســنای آمریکا بر تشدید پیاپی تحریم ها، 
بلافاصله پس از انعقاد برجام تا به امروز بوده است. همچنین حتی در زمان حضور 
آمریکا در برجام نیز، مصوبه الزام گزارش 3 ســال یک بار دولت آمریکا به کنگره و 
گرفتن مجوز ادامه توافق، عملاً تعهدات لغو تحریم ها را بی اثر می کرد و سرمایه گذاران 

و تجار خارجی را از همکاری با ایران بازمی داشت.
پاسکاری مسئولیت میان صمت

و جهاد کشاورزی
دو روزنامه حامی و منتقد دولت، درباره این که دستگاه های دولتی به جای نظارت 

بر بازار، پاسکاری مسئولیت می کنند، اتفاق نظر دارند.
روزنامه قدس در گزارشــی با عنوان »پاســکاری گرانی؛ وزارتخانه های متولی، 
مسئولیت را گردن هم می اندازند«، نوشت: خانواده 40 میلیونی کارگری که نیمی 
از جمعیت کشور را تشکیل می دهند، با دستمزدی که زیر فشار تورم 46 درصدی 
آبان قرار دارد، این ماه ناچار شدند برای خرید کالاهای خوراکی و آشامیدنی 14/7 
درصد بیشتر از ماه قبل هزینه کنند، اما متولیان معیشت مردم در وزارتخانه صمت 

و جهاد مسئولیت گرانی ها را به گردن دیگری می اندازند.
کارشناسان می گویند در غیاب نظارت و سوءمدیریتی که بر بخش های مختلف 
چرخه تولید و عرضه اکثر محصولات دامی حاکم است، این فرصت برای اخلالگران 
در زنجیره تولید تا توزیع مواد غذایی فراهم آمده تا چرخه تأمین کالای اساسی مردم 
را با مشکل مواجه کنند. آن طور که اعلام شده در 6 ماه ابتدای امسال دولت بیش 
از 5/2 میلیــارد دلار ارز 4 هزار و 200 تومانی به واردات نهاده های دامی اختصاص 

داده است، اما اثری از این یارانه سر سفره مردم نیست.
با وجود اینکه در ماه های گذشته تولیدکنندگان بارها با ابراز گلایه از نابسامانی 
بازار نهاده های دامی و گرانی های پس از آن هشدار می دادند، اما متأسفانه وزارت جهاد 
کشاورزی، وزارت صمت و سایر دستگاه های مسئول به این هشدارها توجه نکردند تا 

روند رشد قیمت مواد پروتئینی از جمله مرغ و تخم مرغ تا امروز ادامه یافته است.
یک عضو کمیسیون کشاورزی مجلس، واگذاری وظایف وزارت جهاد کشاورزی 
به وزارت صمت را عامل گرانی های اخیر می داند و می گوید ما وزارت جهاد را برای 
پس گرفتن اختیاراتش قانع کردیم اما رئیس جمهور از موضع خود کوتاه نیامد. در 
این بیانیه علیرضا رزم حسینی، وزیر صمت به جای پاسخگویی از تقسیم کار با وزارت 
جهاد کشــاورزی، سخن گفته و بر این باور است که براساس تقسیم وظایفی که با 
وزارت جهاد کشاورزی داشته، مسئولیت تنظیم بازار در حوزه گوشت، مرغ و تخم مرغ 

برعهده وزارت جهاد کشاورزی است و به این وزارتخانه ربطی ندارد.
روزنامه اصلاح طلب نیز در گزارش مشابهی با عنوان »پاسکاری تنظیم بازار در 

شــرایط بحران« نوشت: اصلی برای افزایش قیمت ها فقدان ارز و عدم تخصیص ارز 
از سوی بانک مرکزی برای کالاهای مختلف از جمله نهاده های دامی اعلام می شود 
اما این ســؤال مطرح می شــود که ارزهای 4200 تومانی که برای نهاده های دامی 

اختصاص یافت چه شد؟
این در حالی اســت که از 13 آبان امســال، تنظیم بازار »عمده فروشی« مرغ و 
تخم مرغ و نهاده های دامی از وزارت صنعت، معدن و تجارت به وزارت جهاد کشاورزی 
ســپرده شده است. در واقع بخش »خرده فروشی« همچنان به عهده وزارت صمت 
است. دست به دست شدن وظایف تنظیم بازار محصولات کشاورزی در سال های اخیر 
چندین بار اتفاق افتاده است اما به نظر می رسد این بار، »پاسکاری وظایف« تنظیم 

بازار محصولات پروتئینی مشکلات جدی تری را به وجود آورده است.«
تذکر حامیان دولت به روحانی

با پاسخ قاطع، محاسبه دشمن را به هم بریزید
یک ســایت حامی دولت تأکید کرد سیاســت منفعلانه دولت موسوم به صبر 
استراتژیک )!؟( در قبال ضربات دشمن پاسخگوی منافع ملی نیست و باید متوقف شود.
برخی مدیران دولتی و احزاب و رســانه های سیاسی حامی آنها طی سه سال 
اخیر که بدعهدی های آمریکا رو به شدت گذاشته و حتی کار به اقدامات تروریستی 
و خرابکاری یا فشــارهای اقتصادی شدید انجامیده با این ادعا که نباید بهانه دست 
دشمن داد، سیاست عدم واکنش قاطع و متوازن را که همان انفعال است تحت عنوان 
غلط انداز و دروغین »صبر استراتژیک« در پیش گرفته اند؛ رفتاری که باعث گستاخ تر 

شدن دشمنان شده است.
سایت عصر ایران در نکوهش تداوم این رویکرد که شخصاً از سوی آقای روحانی 
دنبال شده، نوشت: از زمان خروج یک جانبه آمریکای ترامپ از برجام، ایران سیاست 
»صبر اســتراتژیک« را در پیش گرفت و به رغم خروج آمریکا از برجام همچنان به 
تعهدات برجامی خود پابرجا ماند و بعد از یک سال انتظار به تلافی اقدامات خصمانه 
آمریکا، در نهایت در بخش هایی از تعهدات هسته ای برجامی به صورت پلکانی عقبگرد 
صورت داد. این سیاست صبر بر این پیش فرض استوار بوده که ایران همچنان بتواند 
حمایت سیاســی اتحادیه اروپا را داشته باشــد. دولت ترامپ و متحدان او از جمله 
اسرائیل اما در طی این 3 سال به سیاست فشار حداکثری اقتصادی اکتفا نکرده و از 
خط قرمزهای زیادی عبور کردند؛ از جمله ترور سردار شهید »قاسم سلیمانی« به 
فرمان ترامپ و پذیرش رسمی مسئولیت این ترور از سوی رئیس جمهوری آمریکا،  
عملیات خرابکارانه در تاسیسات هسته ای نطنز و حملات اسرائیل به مواضع نیروهای 
ایرانی، یا نزدیک به ایران در سوریه و حالا ترور یکی از دانشمندان هسته ای ایران که 
دارای منصب و مقام رسمی بوده و یکی از ستون های اصلی برنامه هسته ای و صنعت 
دفاعی کشور بوده است. ایران طی 3 سال گذشته با وجودی که متحمل خسارات 
اقتصادی زیادی شده و معیشت مردم دچار تنگنا بوده اما با اثبات قدرت تاب آوری 
خود در برابر فشــارهای دشمن، سیاست صبر استراتژیک پیشه کرد تا کشور را از 

درافتادن در زمین بازی حریف در امان نگه دارد.
حتی صاحب این قلم بارها در مطالب و نوشــته های خود این سیاست را مورد 
تایید قرار داده ام و به نظرم این سیاســت تا به اینجا درست و منطقی بوده؛ اما این 
سیاست از این پس جوابگوی منافع ملی ایران نخواهد بود؛ چون در ظاهر دشمنان 
ایران با فرض دانستن و محاسبه سیاست صبر و انتظار ایران، بر این گمانند که ایران 
طی هفته های آتی تا زمان روی کار آمدن دولت بایدن از لاک صبر اســتراتژیک و 
مقاومت بیرون نخواهد آمد و به همین خاطر »دست بسته« ما را خوانده اند و اقداماتی 
می کنند که همه خطوط قرمز و اخلاقی رایج بین المللی را نقض می کند؛ از جمله 

ترور دانشمند هسته ای ایران شهید »محسن فخری زاده«.
از این پس هیچ توجیهی برای سیاست صبر استراتژیک نمانده چون دشمن با 
فرض اینکه ایران به خاطر سیاست صبر هیچ کاری نخواهد کرد؛ ممکن است حتی 
دست به اقدامات بیشتری هم بزند؛ بر همین مبنا باید محاسبات دشمن را به هم 
ریخت. به گمان راقم این سطور بهترین اقدام برای ایران در شرایط کنونی به هم زدن 
محاسبات دشمن از ناحیه ای است که انتظار آن را ندارد و یا کمتر محتمل می داند.
وقتی دشمن انتظار دارد ما در لاک باشیم و یا اگر بیرون آمدیم به نقطه ای که 
او می خواهد برویم )جنگ(؛ گزینه منطقی برای ما بیرون آمدن از لاک اما عزیمت 
به نقطه ای است که هزینه به دشمن تحمیل کند و دشمن در محاسبات خود روی 

آن حساب نکرده و یا کمتر احتمال داده باشد.
باید از صبر استراتژیک خارج شد؛ اما در شرایط کنونی دشمن با فرض اینکه ایران 

در لاک صبر استراتژیک خواهد بود، از خط قرمزها عبور کرده است. 
پاسخی درخور، سریع و شوک آور به دشمن از ناحیه ای که انتظار آن را نداشته 
اســت و به هم ریختن محاسبه او در این شرایط در راستای تامین منافع و امنیت 
ملی کشــور خواهد بود؛ بدون شک مسئولان امور گزینه های متنوعی برای چنین 
اقدامی در دست دارند؛ از جمله در تعهدات هسته ای کشور حوزه های وسیعی هست 

که تعلیق همه جانبه آنها گام نخست خوبی خواهد بود.
آنچه باید بر تحلیل سایت عصر ایران اضافه کرد، یادآوری این واقعیت است که 
خرابکاری سایبری و ترور دانشمندان هسته ای ما در دولت دموکرات اوباما اتفاق افتاد 
و از این جهت، روی کار آمدن بایدن، هیچ تفاوتی در ماهیت رفتار تروریستی آمریکا 

و اسرائیل ایجاد نمی کند.
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همزمان با نشانه رفتن انگشت اتهام تروریسم به سوی ایران 

بی شرمی اروپا در قبال تروریسم دولتی؛
»دعوت به خویشتن داری«!

واکنش مراجع تقلید و علما به ترور وحشیانه شهید دکتر فخری زاده 

مجازات عاملان ترور دانشمند هسته ای كشور
حق مشروع و مسلم جمهوری اسلامی ایران است

سرویس سیاسی-
اروپایی ها که خود مأمن و پناهگاه 
گروهک های تروریستی و آدمکشان 
حرفه ای هستند و سفارتخانه های آنها 
به محل جمع آوری اطلاعات و ارائه آن 
به سرویس های جاسوسی تبدیل شده 
است، در تناقضی آشکار و وقیحانه یک 
اتهامات  اساس  بر  را  ایرانی  دیپلمات 
گروهک تروریستی منافقین محاکمه 
می کنند، اما در مقابل ترور دانشمند 
ایرانی خواستار  و محقق برجســته 
خویشتنداری برای پیشگیری از تنش 

می شوند. 
دانشمند  فخری زاده  محســن  دکتر 
هسته ای و محقق برجسته کشورمان، عصر 
جمعه در حومه تهران ترور شد؛ تروری که 
طبق شــواهد رژیم تروریستی اسرائیل در 
آن دست داشــته و مقامات کشورمان نیز 
وعده انتقام در زمان مناسب و مقتضی به 

این جنایت بزدلانه را دادند.
برخلاف واکنش های گســترده ای که 
این تــرور در داخل ایــران برانگیخت در 
خارج از ایــران دولت های اروپایی، آمریکا 
و سازمان های حقوق بشری بین المللی در 
این زمینه سکوتی معنادار اختیار کرده اند. 
اتحادیــه اروپا و ســازمان ملل نیز در یک 
واکنــش مفعلانه این جنایت را در تضاد با 
اصل احترام به حقوق انســانی دانسته اما 
در کمــال وقاحت از طرفین حفظ آرامش 
و حداکثر خویشتنداری برای پیشگیری از 

تنش را خواستار شده اند. 
نکتــه قابل تامــل اینکــه ، خفقان 
دولت هــای اروپایی و واکنــش منفعلانه 
اتحادیه اروپا نســبت به ایــن جنایت در 
حالی اســت که همزمان با وقوع این ترور، 
اسدالله اسدی دیپلمات کشورمان در قلب 
اروپا به اتهام واهی و دروغین تروریسم در 
حــال محاکمه اســت. اروپایی ها که خود 
مأمن و پناهگاه گروهک های تروریستی و 
آدمکشان حرفه ای نظیر سازمان تروریستی 
منافقین و گروهک های تجزیه طلب دیگر 
هستند و ســفارتخانه های آنها در تهران و 
سایر کشورهای هدف به محل جمع آوری 
اطلاعــات و ارائــه آن به ســرویس های 
جاسوسی تبدیل شــده است، در تناقضی 
آشــکار و وقیحانه یک دیپلمات ایرانی را 
بر اســاس اتهامات گروهک تروریســتی 
منافقین محاکمــه می کنند، اما در مقابل 
ترور دانشــمند و محقق برجســته ایرانی 
خواستار خویشتنداری برای پیشگیری از 

تنش می شوند. 
واکنش متناقض و مضحک اروپایی ها 
پایگاه اطلاع رســانی اتحادیه اروپا در 
این خصوص گــزارش کرد: »در تاریخ 27 
نوامبر 2020 )هفتم آذرماه( در آبسرد، یک 

مقام دولتی ایران و چندین غیرنظامی در 
مجموعه ای از حملات خشــونت بار کشته 
شــدند. این یک اقدام مجرمانه و در تضاد 
با اصل احترام به حقوق انسانی که اتحادیه 
اروپا حامی آن است، می باشد«.    اتحادیه 
اروپا همچنین در پایان بیانیه خود خواستار 
خویشتنداری تمامی طرفین شده و تصریح 
کرده است: »در این اوضاع ناپایدار، بیش از 
هر زمان مهم است که تمامی طرفین آرامش 
خود را حفظ کنند و حداکثر خویشتنداری 
را در پیش بگیرند تا از هرگونه تنش هایی 
که به نفع هیچ کس نیست، جلوگیری شود«.

سازمان ملل 
و توصیه به خویشتن داری!

آنتونیو گوترش، دبیرکل سازمان ملل 
در پی ترور »محسن فخری زاده« دانشمند 
هسته ای کشورمان، طی اظهاراتی خواستار 
خویشــتن داری از ســوی همه طرف های 
مرتبــط با این موضوع شــد. فرحان حق، 
سخنگوی دبیرکل سازمان ملل نیز در این 
راســتا اظهار کرده است که، طبق دریافت 
گزارش هایی درباره ترور یکی از دانشمندان 
ایرانی، ما خواستار خویشتنداری و جلوگیری 

از تنش های احتمالی هستیم.
از ســوی دیگر در همان ساعات اولیه 
انتشار خبر ترور شهید محسن فخری زاده، 
دونالد ترامپ رئیس جمهور آمریکا در صفحه 
توییتــر خود پیام توییتری صفحه روزنامه 

نیویورک تایمز را در این باره بازنشر داد.
ترامپ همچنیــن پیام توییتری یک 
خبرنگار به نام یوسی مِلمان را در این باره 
بازنشر داد که با مطرح کردن ادعاهایی گفته 
بود: طبق خبرهای داخل ایران، محســن 
فخــری زاده در دماوند، شــرق تهران ترور 
شده است. او سرپرست برنامه مخفی نظامی 
ایران بود و سال ها تحت تعقیب موساد بود. 
مرگ او یک ضربه بزرگ روانی و حرفه ای 

برای ایران است.
بعد از آن خبرگزاری رویترز گزارش داد 
که وزارت دفاع آمریکا و دفتر نخست وزیری 
رژیم صهیونیستی از اظهار نظر درباره ترور 

محسن فخری زاده خودداری کرده اند.
نخست وزیر رژیم صهیونیستی 

و تایید اقدام تروریستی! 
اما »بنیامین نتانیاهو« نخســت وزیر 
رژیم تروریستی اسرائیل، جملاتی را پس 
از به  شهادت رسیدن »محسن فخری زاده« 
بیان کرده که مورد توجه رسانه های رژیم 
صهیونیستی قرار گرفت. او عصر جمعه با 
انتشــار ویدیوئی از کارهای هفتگی خود 
برای رسانه ها در کانال تلگرامی خود گفت: 
»می خواهم لیست کارهایی را که این هفته 
انجام داده ام، با شــما به  اشتراک بگذارم، 
البته لیست کوچکی است و من نمی خواهم 
شــما را از همه این کارها مطلع کنم. ولی 

می خواهم به شما بگویم که یک چیزی در 
خاورمیانه به راه افتاده و دوره پرتنشی در 
پیش خواهیم داشت؛ شنبه خوبی داشته 
باشــید.« روزنامه »یدیعــوت آحارونوت« 
نوشــت که این اظهارات نخست وزیر رژیم 
صهیونیستی می تواند تلویحی باشد به دست 
داشــتن این رژیم در ترور دکتر »محسن 
فخری زاده«، دانشــمند هسته ای ایران که 

در نزدیکی تهران ترور شد.
رسانه های آمریکایی: اسرائیل 

پشت اقدام تروریستی در تهران
همچنین بیشتر رســانه های غربی و 
عربی از قول رســانه های ایران، این خبر را 

منعکس و شهید فخری زاده را از دانشمندان 
برجسته قلمداد کردند. روزنامه آمریکایی 
»نیویورک تایمز« در گزارشی به ترور شهید 
»محسن فخری زاده« پرداخت و نوشت، سه 
مقام اطلاعاتی گفته اند که رژیم صهیونیستی 
پشت حمله به این دانشمند ایرانی بوده اند.

نیویورک تایمز نوشــت: »مشــخص 
نیست آمریکا تا چه اندازه پیش از انجام این 
عملیات از آن مطلع بوده است؛ اما آمریکا 
و اسرائیل دو متحد نزدیک بوده و پیشینه 
طولانی در به  اشــتراک گذاشتن اطلاعات 

درباره ایران دارند.«

در پی ترور وحشــیانه دانشمند 
برجسته هســته ای و دفاعی کشور، 
شهید دکتر محسن فخری زاده، مراجع 
تقلید و علما با صدور پیام هایی ضمن 
تسلیت به محضر رهبر معظم انقلاب و 
ملت انقلابی ایران، بر لزوم انتقام سخت 
از آمران و عوامل این ترور تأکید کردند.

آیت الّله نوری همدانی از مراجع تقلید 
در پی ترور دانشــمند هسته ای و دفاعی 
شهید دکتر محســن فخری زاده با صدور 
پیامــی تصریح کرد: مســئولان محترم با 
جدیت این موضــوع را پیگیری و عاملان 
این جنایت را به سزای عمل خود برسانند 
و راه را برای کســانی که دل در گرو غرب 
دارند ببندند. اینجانب شهادت این شهید 
عزیز را به رهبری معظم، ملت رشید ایران 
اســلامی، همه مجاهدان و جامعه علمی 
کشور خصوصاً خانواده محترمشان تبریک 

و تسلیت عرض می نمایم.
آیت الله ســید احمــد خاتمی، عضو 
فقهای شورای نگهبان در گفت وگو با رسا، 
در واکنــش به ترور بزدلانه و کور شــهید 
فخری زاده، بر لزوم برخورد قاطعانه با آمران 
و عاملان ترور شــهید فخری زاده تأکید و 
تصریح کرد: مطمئن هستم مسئولان محترم 
نظام به ویژه مسئولان محترم امنیتی کشور 
با جدیت هرچه تمام تر، هم عاملان و هم 
آمران این قضیه را یافته و به یاری خداوند 

به  اشد مجازات خواهند رساند.
عضو شورای عالی حوزه های علمیه با 
 اشاره به آیه شریفه »وَلاتهَِنوا وَلاتحَزَنوا وَ انَتُمُ 
الاعَلوَنَ انِ کُنتُم مُؤمِنین« هرگونه مذاکره 
را در هر سطحی با دولت تروریست آمریکا 
امری نادرست و خلاف مصالح ملت توصیف 
کرد و افزود: به فضل خداوند مقاومت ملت 

ایــران تاکنون جواب داده و ان شــاءالله در 
آستانه جواب نهایی است.

جامعه مدرسین حوزه علمیه قم نیز در 
پی ترور و شهادت دکتر محسن فخری زاده 
دانشمند بزرگ هسته ای ایران طی پیامی 
تصریح کرد: نظام جمهوری اسلامی پیگیری 
و مجازات عاملان این اقدام تروریستی را حق 
مشــروع و مسلم خود می داند و انتقام این 

شهادت مظلومانه را خواهد گرفت.
همچنین، آیت الله عباس کعبی، عضو 
هیئت رئیســه مجلس خبرگان رهبری در 
گفت وگو با رسا، شهید فخری زاده را شهید 
سرافراز علم، ایمان، دانش، پیشرفت، مبارزه 
با نظام ســلطه، استقلال، بیگانه ستیزی و 
خودکفایی توصیف کرد و ابراز داشــت: ما 
علاوه بر اینکه این راه را ادامه می دهیم، انتقام 
سختی از رژیم صهیونیستی، آمریکا، منافقان 

و مزدوران منطقه ای آنها خواهیم گرفت.
دیپلماسی ذلیلانه زمینه ساز ترور 

سرداران و دانشمندان هسته ای است
آیت الله علی اکبر رشاد، تولیت مدرسه 
علمیه امام رضــا)ع( تهران نیز در واکنش 
به ترور وحشــیانه شهید دکتر فخری زاده 
اظهار داشت: دیپلماسی ذلیلانه و التماسی 
نتیجه ای جز اینکه دشمن قدم ها و فرسخ ها 
پیش بیاید و در عمق و پایتخت کشور علیه 

ما عملیات کند، ندارد.
رئیس  پژوهشــگاه فرهنگ و اندیشه 
اسلامی گفت: وقتی همه امور خطیر و مهم 
کشــور به مسائل خارجی پیوند می خورد، 
وقتــی یک انتخابات در آن ســوی جهان 
صورت می گیرد و مهره ای جایگزین مهره 
دیگر می شــود بدون اینکــه تغییری در 
ماهیت صورت بگیرد اما مســئولان ما در 
این سو ملتمســانه پیام مذاکره به دشمن 

منتقل می کنند، آیا باید منتظر نتایجی جز 
این فجایع بود؟

همچنین، آیت الله محمد جواد فاضل 
لنکرانی، رئیس مرکز فقهی ائمه اطهار)ع( در 
پیامی خاطرنشان کرد: امید آنکه خون این 
شــهیدان هرچه زودتر در اضمحلال رژیم 
 اشغالگر قدس و تنبیه آمریکاي تروریست 
مؤثر باشــد. شــهادت این بزرگ  مرد را به 
محضر مبــارک امام زمان)عجّل الله تعالی 
فرجه الشریف( و مقام معظم رهبری، همه 
مجاهدان جبهه مقاومت، دانشمندان، ملت 
رشید ایران، برادران وزارت دفاع و خانواده 
معظم ایشــان تبریک و تســلیت عرض 
می نمایم. آیت الله ســید مصطفی موسوی 
اصفهانی، نماینده مردم همدان در مجلس 
خبرگان رهبری نیز در گفت وگو با رســا، 
اظهار داشت: ما با پیروی از مکتب پیامبر 
اکرم)ص( که در صدر اسلام همواره مورد 
تحریم و ترور و فشــارهای گســترده قرار 
می گرفتند، اما در برابر آنها تسلیم نمی شدند، 
در برابر حرکت های ددمنشانه دشمن تسلیم 
نمی شویم تا اینکه پرچم نهضت اما راحل را 

به دست امام زمان)عج( برسانیم.
وی بــا بیان اینکه امروز وظیفه داریم 
برای حفظ شخصیت هایی که سرمایه های 
نظام بوده و علت مبقیه نظام هستند، تلاش 
کنیم، ادامه داد: اگر ترور شهید فخری زاده با 
مسئله سرکشی کردن برخی افراد از مراکز 
هسته ای و معرفی شدن دانشمندان از سوی 
جاسوســان ارتباط داشته باشد، نیروهای 
امنیتی باید حساسیت بیشتری نسبت به 

این موضوع داشته باشند.
کدام جریان به دشمنان جرأت داد؟

حجت الاســلام و المسلمین علیرضا 
پناهیان، تولیت مدرسه علمیه دارالحکمه 

نیز در پیامی تصریح کرد: واقع بین باشیم؛ 
ما دشمن داریم و دشمنان ما همواره دنبال 
لحظه ای فرصت برای ضربه زدن هستند. 
واقع بین باشیم؛ کدام جریان به دشمنان 
ما جرأت داد؟ جریان تضعیف کننده ایران 
هرکسی که علیرغم خسارت محض برجام، 
مذاکره دوباره با دشــمن را فرصت بداند، 
تضعیف کننده ایران اســت. دشمن هرگاه 
هر ضربــه ای به ملت ایــران زده، بخاطر 
سیاستمداران ضعیف و تضعیف کننده ایران 

بوده است.
آیت الله سید محمد سعیدی، تولیت 
آستان حضرت معصومه)س( هم در پیامی 
خاطرنشان کرد: از مسئولان حفاظت قاطعانه 
می خواهیم که قبــل از وقوع این حوادث 
تاســف بار حفاظت از این شخصیت های 

سرمایه ای نظام را بیشتر و فنی تر کنند.
بــه گزارش رســا، حجت الاســلام و 
المسلمین عبدالحسین خسروپناه، استاد 
حوزه و دانشــگاه نیز در پیامی ابراز داشت: 
حاج محســن عزیز دانشمند نظریه پرداز و 
معتقد بود: فیزیک معاصر در حد مرزی علم 
حرکت می کند و آزمایش نشان می دهد که 
گاهی ذره با اثرش هست و گاهی ذره نیست 
ولی اثرش هست و لذا باید از فیزیک ذرات 
و ارتباط ذره با ذره به فیزیک امواج شیفت 
داد. ذرات می تواننــد از طریق امواج تبادل 
اطلاعات کنند. شهید حاج محسن در کنار 
برجستگی انکارناپذیر در حوزه های دانش 
فیزیک و مهندسی هسته ای و فناوری های 
دفاعی و مدیریــت کارآمد و مجاهدانه در 
عرصه اجرایی، از ســطح بــالای دانش و 
ژرف اندیشــی فلسفی برخوردار بودند و به 
حکمت متعالیه هم از ابعاد عقلانی و هم از 

ابعاد عرفانی عشق و ایمان داشتند.

گفت و شنود

گفت: برخی از غربزده های داخلی درباره شهادت شهید فخری زاده 
همان واکنشی را نشان می دهند که مقامات آمریکایی و صهیونیستی 

نشان داده اند!
گفتم: یک جوری هم می نویسند و توئیت می زنند که انگار 
ده ها ســاعت درباره آن فکر کرده و فســفر سوزانده اند! بعد 
می بینی از روی تحلیل فلان مقام آمریکایی و انگلیســی و یا 

فلان روزنامه صهیونیستی کپی کرده اند!
گفت: بعضی وقت ها هم چون موضوع را نمی فهمند و طوطی وار از 
روی دست غربی ها کپی می کنند، گاف های خنده داری هم می دهند!

گفتم: یارو می گفت همسایه مون از سفر خارج دوتا آناناس 
برامون هدیه آورده بود، فکر می کردیم گلدونه و تا ســه هفته 
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اقدام تروریستی که منجر به شهادت دانشمند نامدار ایران »سردار 
محسن فخری زاده« گردید، یک شوک مهم به جامعه و نظام سیاسی 
ایران به حساب می آید؛ نه از این رو که فردی خدمتگزار بعد از عمری 
مجاهدت خالصانه با چهره ای خونین به سلســله پر ابهت شــهیدان 
پیوسته است که این به تعبیر امام زین العابدین علیه السلام )در مواجهه 
با یزید ملعون( »أنََّ القَْتْلَ لنا عادَهًٌْ و کرامَتَنا الشهادهًٌْ«، این شوک از آن 
روست که »اقتدار« نظام مقتدری را نشانه رفت که همه دنیا به حق، 
آن را برهم زننده نظام سلطه جهانی و خنثی کننده نقشه های متعدد 
آن می شناســند به گونه ای که دنیا حداقل در تاریخ 200 سال اخیر، 
نمونه دیگری که تا این حد به اســاس نظام سلطه و عوامل آن آسیب 

زده باشد، نمی شناسد. 
دنیا به هم خوردن نظام ظالمانه دوقطبی را از نتایج انقلاب دینی 
ایــران می داند؛ دنیا به هم خوردن ده ها و بلکه صدها توطئه پیچیده 
علیه فلســطین مظلوم را از ایران می شناسد؛ دنیا شکست آمریکا 
و اســرائیل و... در 9 جنگ بزرگ که در حد فاصل 2000 تا 2017 در 
این منطقه - حد فاصل افغانســتان و یمن تا فلسطین و لبنان - به 
راه  انداختند را به نام ایران ثبت کرده اســت؛ دنیا بر باد رفتن اعتبار 
نظامی-امنیتی و اطلاعاتی رژیم صهیونیستی را از ایران می داند؛ دنیا 
شکست انواعی از ائتلاف های غربی و عربی علیه سوریه، عراق و یمن 
را از ایران می داند؛ دنیا شکست توطئه پیچیده تکفیری های وابسته و 
تروریست که توأمان در چند کشور منطقه تاخت و تاز می کردند را از 
ایران می  داند؛ دنیا شکست زنجیره انقلاب نماهای مخملی و از دور خارج 
شدن آن را از ایران می داند، دنیا تداوم مقاومت پیروز آمریکای لاتین 
را از ایران می داند؛ دنیا شکست طرح پیچیده و پرهزینه »خاورمیانه 
جدید« را از ایران می داند؛ دنیا علت شکســت ترامپ در آمریکا را 
مقاومت ملت ایران می داند؛ دنیا علت خروج نظامیان آمریکایی از عراق 
)2009 تا 2011( و از افغانستان )2009 تا 2017( را از ایران می داند... این 
ایران است. خب در این راه هزینه هایی هم داده و خود را برای دادن 
هزینه هایی دیگر نیز آماده کرده اســت. چنان اقتدار و چنان نتایج 
بزرگی بدون فدیه نمی شود، کما اینکه امام عظیم الشأن می فرمودند 
اسلام آن قدر اهمیت دارد که مثل سیدالشهدایی باید فدای آن شود. 

اما این یک سوی ماجراست. 
رخنه امنیتی در حریم جمهوری اسلامی چیزی نیست که در یک 
نظام مقتدر برخوردار از هزاران نیروی مجرب قابل پذیرش باشد. رخنه 
اطلاعاتی و رخنه عملیاتی در ایران و استفاده از نیروهایی در این کشور 
موضوع ساده ای نیست و این قلم بدون آنکه منکر زحمات نیروهای 
خدوم اطلاعاتی کشــور شود و بدون آنکه بخواهد امکان رخنه را به 
طور کلی غیرممکن جلوه دهد، وضع کنونی که سبب از دست رفتن 
سرمایه های بسیار بزرگی شده است را غیرقابل توجیه می داند. پرورش 
شخصیتی مثل سردار محسن فخری زاده به تعبیر دقیق حجت الاسلام 
خســرو پناه به پنجاه ســال زمان نیاز دارد و جمع سرمایه ای با این 
مشخصات، جنبه فوق راهبردی دارد. کما اینکه حوادثی که در سال های 
اخیر در مورد برخی مراکز حساس امنیتی کشور افتاد هم بسیار حائز 
اهمیت است و گذشــت زمان نمی تواند بسیاری از این خسارت ها را 
جبران کند. بنابراین به هیچ وجه نمی توان از قصورهایی که در بحث 

نفوذ اتفاق افتاده است، چشم پوشید.
در اینجا با توجه به حجم خســارتی که از شهادت سردار شهید 
فخری زاده به جمهوری اســلامی خورده اســت، می توانیم بگوییم 
پاسخی که ما در ماجرای شهادت سردار شهید حاج قاسم سلیمانی به 
دشمن داده ایم، »بازدارنده« نبوده است کما اینکه رهبر معظم انقلاب 
اســلامی حمله موشکی ایران به عین الاسد را در حد یک سیلی و نه 
پاسخی درخور فاجعه ای که اتفاق افتاده بود، دانستند و چندین نوبت 
بر قطعــی بودن انتقام ایران از آمریکا تأکید کردند. اگر واکنش ما به 
ماجرای ترور شهید سلیمانی بازدارنده بود، نباید سردار فخری زاده به 
شهادت می رسید. بنابراین در این زمینه باید به تأملی دوباره بنشینیم 

و به واکنشی بیندیشیم که واقعاً بازدارنده باشد. 
الان ما با فاصله کمی از ماجرای عصر جمعه آبسرد دماوند مواجه 
هستیم. اولین گام ما طبعاً بررسی دقیق حادثه و شناسایی عوامل و 
راه های نفوذ و احیاناً »انتقال دهنده ها« )Katalizor(، خواهد بود. این 
موضوعی است که با دقت تمام و در نظر گرفتن جزئیات و ملزومات آن 
که یکی از این ملزومات، اطلاع رسانی دقیق و جزء به جزء و در طول 
زمان به افکار عمومی اســت. حجم خسارتی که به جمهوری اسلامی 
وارد شــده است، می گوید ما باید یک کمیته قضایی بین المللی برای 
پیگیری ترور شــهید فخری زاده )و سایر شهدای هسته ای( تشکیل 
دهیم. این کمیته می تواند با حضور قضاتی شاخص از کشورهای دوست 
در قاره های آسیا، آمریکا، آفریقا و اروپا تشکیل شود و در سازمان ملل 
هم به ثبت برسد. این کمیته می تواند به عنوان داوری ملل به تحقیقات 
انجام شــده وجاهت بین المللی ببخشد و جای خالی دادگاه لاهه و... 
را که در تیول آمریکا هستند، پر کند. این تصمیم با توجه به مدارک 
موجود به نظر نمی آید به زمان زیادی نیاز داشته باشد و می تواند در 

یک زمان سه ماهه به سرانجام برسد. 
نکته بســیار مهم در اینجا واکنش ایران اســت کــه حتماً باید 
»بازدارنده« باشد؛ یعنی از درجه ای از قاطعیت و هوشمندی برخوردار 
باشــد که مطلقاً اجازه تکرار حوادثی حتی بســیار کوچک از سوی 
دشمن را در محیط امنیتی ایران ندهد. الان صحبت این است که این 
ترور با طراحی، مدیریت و عوامل رژیم صهیونیستی روی داده است 
و البته این با خصوصیاتی که از این رژیم شــرور می شناسیم، تطبیق 
می کند. اگر واقعاً دســتگاه های اطلاعاتی ما به اقناع رسیده اند که 
این کار رژیم صهیونیســتی است، تکلیف ما از دو جهت معلوم است 
یکی از جهت شــناختن عامل حادثه و دیگری از نظر تجربه ای که با 
آن داریم. ما در بحث های امنیتی، در سال های اخیر - از زمان حمله 
رژیم صهیونیســتی به پایگاه تی فــور)T4( در 20 فروردین 1397/ 
9 آوریــل 2018 - این رژیم را تجربه کرده ایــم. در ماجرای تی فور، 
رژیم صهیونیستی از خط قرمز عبور کرد و به پایگاهی حمله کرد که 
می دانست نیروهای ما در آن حضور دارند. در این حمله، هفت نفر از 
نیروهای جان بر کف جوان سپاه پاسداران انقلاب اسلامی به شهادت 
رسیدند. در این ماجرا نخست وزیر اسرائیل سراسیمه از روسیه، آلمان 
و آمریکا خواســت که ایران را متقاعد کنند تا دست به واکنش نزند 
و وقتی ماجرا را جدی دید از طریق واســطه از ایران خواست واکنش 
متقابل باشــد و از آن فراتر نرود. ما درست یک ماه پس از آن و در 
شــرایطی که دشمن همه توان خود و دیگران را بسیج کرده بود تا از 
زمان واکنش و حجم واکنش ایران مطلع شــود، عملیات سنگینی را 
در منطقه حساس بلندی های جولان به اجرا گذاشتیم و در واقع توان 
و عزم واکنش خود را به دشــمن نشان دادیم و نتانیاهو در میانه این 
عملیات با رســانه ها مصاحبه کرد و گفت ما هر اقدام علیه ایران را 
متوقف کرده ایم. اما واقعیت این است که عملیات تلافی جویانه ما در 
جولان از آنجا که ناظر به وارد کردن ضربه بر تأسیسات و نه نیروهای 
نظامی دشمن بود، نتوانست به بازدارندگی برسد و پس از آن اگرچه 
رژیم جعلی اســرائیل در مورد وارد کردن تلفات انسانی به ایران در 
سوریه ملاحظه داشت اما در عین حال دست از شرارت هم برنداشت 
و گاهی به حوالــی مقرهای ایران نیز حمله کرد و در همان حال ما با 

توجه به سیاست اصولی خود واکنش عملی نشان ندادیم. 
اگر نقش رژیم اسرائیل در ترور شهید عظیم الشأن فخری زاده برای 
شورای عالی امنیت ملی ایران به اثبات برسد و البته همه شواهد این 
را نشان می دهد، ما لزوماً باید آنچنان ضربه ای به این رژیم بزنیم که 
موضوع حمله به نیروها یا مراکز ایرانی در هر کجا که باشند - از آبسرد 
تا کاراکاس - از دستور کار هر دشمنی برای همیشه خارج شود. ما در 
مواجهه با اســرائیل چند نوبت اعلام کرده ایم اگر اسرائیل دست از پا 
خطا کند حیفا را می زنیم. الان با فرض اثبات نقش رژیم صهیونیستی 
در این شهادت عظیم، می توانیم این تهدید را عملیاتی کنیم اما نه به 
این معنا که به عملیاتی در اندازه اقدام موشکی که علیه پایگاه نظامی 
عین الاسد داشتیم، بسنده کنیم و نه با ملاحظات آن عملیات، بلکه به 
این معنا که به طور واقعی شهر مهم بندری حیفا را آنچنان مورد حمله 
قرار دهیم که علاوه بر انهدام تاسیسات با تلفات سنگین انسانی نیز 

توأم باشد تا بازدارندگی ما به »نقطه اطمینان« برسد. 
اقدام واکنشــی ایران اگر هوشــمند و دقیق اجرا شود، قطعاً به 
بازدارندگی می رســد چرا که آمریکا و رژیم اسرائیل و عوامل آن به 
هیچ وجه آمادگی شــرکت در یک جنگ و مواجهه نظامی را ندارند و 
ایــن به معنای واقعی کلمه بر پرونده جنگ و ترور در منطقه ما نقطه 

پایان می گذارد. 

آناناس! دست بر ماشه ای بازدارنده


